



## Call for Papers for a Workshop

### **Theme: Writing and Discourse on Forced Migration in Central Africa**

#### **Scientific coordination**

Ernest Messina M. (University of Douala)

Meredith Terreta (University of Ottawa)

**Date: 17h February, 2020 / Venue: University of Douala Campus**

Forced migration in Central Africa can be traced back to independence days in Africa in as a whole. Sometimes termed “displaced” or “refugees”, migrants, in spite of themselves, are subject to debate as the issues they represent are transnational. Often presented under the banner of the issue of refugees, this type of human mobility is mostly linked to political wars and instabilities. As such, forced migration does not always reveal important issues borne out of specific political contexts within the countries where it takes place. Within this framework, the very existence of environmental refugees caused by attacks on our ecosystem testifies to the centrality of the topic of forced migration in today’s world. In the Central African sub-region, the issue of forced migration allows us to question not only the universality of human rights, but also the very history of relations between societies in which migration has become an important trend. It obliges us to consider the environmental aspect of forced migration, especially within the framework of these “new migrants”. In this respect, Central Africa (particularly the CEMAC zone) remains a fallow ground mainly for historians and anthropologists whose analytical approaches allow for a better analysis of the past and the present. Scholarly work on forced migration is still fragmentary, especially on the question of refugees, and vastly dominated by political science theories, sociologists, psychologists and economists. Their analyses focus on the experiences of refugees, their management and various strategies geared toward their socio-professional integration.

It seems then, that this issue remains insufficiently analyzed and theorized. Even though the refugee appears to be the most obvious focus of current investigations, he belongs to a vast and complex set of propositions within the framework of forced migration. In the case of Central Africa, it is vital to question definitions and perceptions of the foreigner and of the foreign territory in pre-colonial societies. This endeavour demands a structured epistemology of involuntary mobility of people and goods. It calls into question this type of migration and invites us to explore both its discursive and epistemological dimensions.

It is precisely the goal of the current workshop organized in the Faculty of Letters and Social Sciences of the University of Douala by CERDYM (Research Centre on the Dynamics of Contemporary Worlds) to bring together doctorate students and young scholars in a trans-disciplinary approach to investigate forced migration. These approaches include – but are not limited to – the fields of history, demography, anthropology, psychology, sociology, economics, geography, linguistics, law and political science. We intend to transcend structured knowledge on the outcomes of contacts between refugees and host populations, models of governance and to deconstruct and theorize epistemological paradigms shaping our understanding of forced migration. Analysis could focus thus on adequate methodological filters necessary to evaluate and apprehend forced migration from a holistic point of view.



---

## CERDYM

One could also explore the conceptual framework of terms such as refugee, foreigner and identity in relation to various cultures of the sub-region by taking into account both real and imaginary perceptions involved in various processes of construction and deconstruction of forced migration. Most specifically, it could be productive to investigate migrant and war narratives, discourses, trauma and accounts of exile within communities and their evolution during history.

### **Possible axes to be exploited:**

1. The refugee in Africa: the concept and the word
2. The notion of “refugee” in pre/colonial Africa
3. Epistemology of forced migration
4. Legal status of the refugee in Central Africa
5. Refugee governance in Central Africa
6. Socio-professional integration of forced migrants in Central Africa
7. Perception of refugee in Central Africa
8. Refugee discourses
9. Welcoming refugees and hospitality
10. Gender and forced migration in Central Africa
11. Refugees and Identities
12. Environmental refugees

### **Submission guidelines**

Young scholars (doctorate students, assistant lecturers and senior lecturers) are invited to send their proposal no later than 29th November, 2019.

Communicators can present a chapter of their dissertation or discuss current research questions. Presentations cannot exceed 20 minutes and will be followed by a discussion session. Various panels will be chaired by seasoned scholars.

Submission should be sent via [mmest2006@yahoo.fr](mailto:mmest2006@yahoo.fr) and [nanlend01@yahoo.fr](mailto:nanlend01@yahoo.fr)

Proceedings could be published, after a double blind evaluation of the said papers, in a thematic issue of a carefully chosen international journal.

### **Scientific committee**

- Robert Kpwang (University of Douala)
- Meredith Terreta (University of Ottawa)
- Achille Elvice Bella (University of Yaoundé I)
- Sid Ahmed Soussi (UQAM)
- Zakaria Beine (University of Ndjamen)
- Nadeige Ngo Nlend (University of Douala)
- Guy Thomas (CICR)
- Mamoudou Bouba (University of Ngaoundéré)
- Edmond Mballa Elanga VII (University of Douala)
- Janette Wogain (University of Douala)
- Kim Sabiha (University of Mostaganem)



UNIVERSITE DE DOUALA  
Faculté des Lettres et Sciences Humaines

**Centre de Recherche sur les Dynamiques des Mondes Contemporains**

---

**CERDYM**

- Christian Bios (University of Yaoundé I)
- Alain Ekorong (University of Douala)
- Moussa II (University of Yaoundé I)
- Japhet Anafak (University of Yaoundé I)
- Jean Pierre Nguede Ngonu (IMAF)
- Ernest Messina (University of Douala)
- Vivian Nkongmenec (University of Douala)

**Organizing committee: CERDYM**





## **Appel à contributions pour Journée d'étude**

**Thème : *Ecrire et dire la migration forcée en Afrique centrale***

### **Coordination scientifique**

Ernest Messina M. (Université de Douala)

Meredith Terreta (Université d'Ottawa)

**Date : le 17 février 2020 / Lieu : campus de l'Université de Douala**

## **Argumentaire**

La migration forcée en Afrique centrale est aussi vieille que les indépendances en Afrique en général. Désignés sous les vocables de « déplacés » ou « réfugiés », les personnes migrantes malgré elles sont sujettes à débats tant les enjeux qu'elles représentent sont transnationaux. Régulièrement présentée comme la question des réfugiés, cette forme de mobilité humaine est davantage perçue dans les débats de tous ordres comme la résultante des guerres et instabilités politiques. Vue de cette façon, la migration forcée occulte des aspects de la question bien plus importants que ceux liés au contexte sociopolitique qui les suscitent dans certains pays. Avec le phénomène des réfugiés de l'environnement dû à la rupture de l'écosystème on a bel et bien une autre perspective dans la question de la migration forcée.

Dans la sous-région d'Afrique centrale, la thématique de la migration forcée interroge non seulement l'universalité des droits de l'homme, mais l'histoire même des rapports des sociétés des grandes tendances migratoires qui les constituent. Elle devrait également prendre en compte le volet environnemental qui sous-tend le paradigme de « nouveaux migrants ». En la matière, l'Afrique centrale (zone CEMAC) reste un champ en friche surtout pour les historiens et les anthropologues dont les approches analytiques ont l'avantage d'étudier l'humain du passé et du présent. Les recherches sur les migrations forcées en l'occurrence celles relatives aux réfugiés d'Afrique sont parcellaires car elles restent l'apanage des politologues, sociologues, psychologues et économistes. Ces travaux mettent un accent particulier sur les expériences des réfugiés ainsi que la prise en charge et les stratégies d'insertion socioprofessionnelle.

Pourtant, prise sous ce prisme, la question demeure entière ou insuffisamment explorée. Bien qu'étant l'objet d'étude le plus visible, le réfugié est un élément d'un vaste ensemble, un mouvement de la migration forcée. Dans le cas de l'Afrique centrale, il importe de s'interroger sur la définition et la perception de l'étranger et de territoire étranger dans les sociétés précoloniales. Cette entreprise nécessite une épistémologie structurée des mobilités involontaires des personnes et biens compris. Elle invite à penser ce type de migration tant dans une dimension discursive qu'épistémologique.

C'est à les envisager dans la longue durée et dans une perspective délibérément transdisciplinaire que sera consacrée à la Faculté des lettres et sciences humaines de l'université de Douala une journée d'étude. Les mouvements forcés des personnes seront examinés dans leur dimension historique, démographique, anthropologique, psychologique,



## **CERDYM**

sociologique, économique, géographique, linguistique et juridique. Au-delà de la structuration des connaissances autour des effets de contact entre les réfugiés et les populations des lieux d'accueil, les modèles de gouvernance, les travaux de cette journée d'étude ont une ambition purement épistémologique. Ils pourront donc traiter des filtres méthodologiques adéquats pour évaluer et comprendre les migrations forcées dans leur ensemble.

Dans une perspective différente mais complémentaire, les notions de réfugiés, étranger, d'identité en lien avec les cultures de la sous-région devront être cadrées par le biais d'un exercice de conceptualisation approfondie dans lequel s'entremêleront réalité, imaginaire et perceptions dans le processus de construction et de déconstruction, si besoin s'impose, de la notion de réfugié ou migrant forcé. Il s'agira de la mise en récit et d'écriture des expériences de guerre, des persécutions et de l'exil au sein de différentes communautés de mémoire et de leur évolution au fil des temps.

### **Les principaux axes à pourvoir**

- 1- Le réfugié en Afrique : le concept et le mot
- 2- La notion de « réfugié » en Afrique précoloniale et coloniale
- 3- L'épistémologie de la migration forcée
- 4- Le statut juridique du réfugié en Afrique centrale
- 5- La gouvernance des réfugiés en Afrique centrale
- 6- L'insertion socioprofessionnelle des migrants forcés en Afrique centrale
- 7- La perception du réfugié en Afrique centrale
- 8- Le discours sur le réfugié
- 9- Le réfugié à l'épreuve de l'accueil et hospitalité
- 10- Genre et migration forcée en Afrique centrale
- 11- Réfugiés et identités
- 12- Les réfugiés de l'environnement

### **Conditions de soumission**

Les jeunes chercheurs (doctorants, assistants et chargé de cours) qui désirent participer à la journée d'étude sont invités à soumettre leurs propositions de communication au plus tard le 29 novembre, 2019.

Il s'agira de présenter un chapitre ou une question à laquelle leurs recherches s'efforcent de répondre. Les présentations d'une durée de 20 minutes maximum, seront suivies d'une discussion. Elles seront réparties en ateliers présidés par des chercheurs confirmés du domaine.

Les soumissions se font via [mmest2006@yahoo.fr](mailto:mmest2006@yahoo.fr) et [nanlend01@yahoo.fr](mailto:nanlend01@yahoo.fr)  
Les communications pourront, après avoir été évaluées en double anonyme, faire l'objet d'une publication dans un numéro thématique d'une revue internationale.



---

**CERDYM**

**Comité scientifique**

- Robert Kpwang (Université de Douala)
- Meredith Terreta (Université d'Ottawa)
- Achille Elvice Bella (Université de Yaoundé I)
- Sid Ahmed Soussi (UQAM)
- Zakaria Beine (Université de Ndjamen)
- Nadeige Ngo Nlend (Université de Douala)
- Guy Thomas (CICR)
- Mamoudou Bouba (Université de Ngaoundéré)
- Edmond Mballa Elanga VII (Université de Douala)
- Janette Wogain (Université de Douala)
- Kim Sabiha (Université de Mostaganem)
- Christian Bios (Université de Yaoundé I)
- Alain Ekorong (Université de Douala)
- Moussa II (Université de Yaoundé I)
- Japhet Anafak (Université de Yaoundé I)
- Jean Pierre Nguede Ngonon (IMAF)
- Ernest Messina Mvogo (Université de Douala)
- Vivian Nkongmenec (Université de Douala)

**Comité d'organisation :**  
Le CERDYM